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در دیدار نمایندگان دانشجویی با دبیر شورای عالی انقلاب چه گذشت؟

سیاستگذاری فرهنگی در بوته نقد دانشجویان 
ــورای  ــر ش ــروپناه، دبی ــین خس ــه عبدالحس ــن جلس اولی

عالــی انقــاب فرهنگــی بــا تشــکل های دانشــجویی 

دیــروز برگــزار شــد. در ایــن جلســه عاوه بــر خســروپناه، 

کبــری خزعلــی، رئیــس شــورای فرهنگــی اجتماعــی 

زنــان و خانــواده شــورا  نیــز حضــور داشــت و فعــالان دانشــجویی هرکــدام نکاتــی را پیرامــون 

مهم تریــن مرکــز سیاســتگذار در حوزه هــای فرهنگــی و علمــی کشــور مطــرح کردنــد. دو 

تــن از اعضــای شــورای مرکــزی اتحادیــه دفتــر تحکیــم وحــدت و اتحادیــه جامعــه اســامی 

ــد.  ــریح کردن ــه را تش ــن جلس ــای ای ــگان« فض ــا »فرهیخت ــو ب ــجویان در گفت وگ دانش

  شورای اجتماعی زنان رویکرد تحولی نداشته است
فاطمه ســادات هوشمندمیرحســینی، مســئول خواهــران اتحادیــه دفتــر تحکیــم وحــدت 

ــه در  ــود ک ــواده ب ــان و خان ــات زن ــوزه مطالع ــا در ح ــکات م ــت: »ن ــه گف ــن جلس ــاره ای درب

ــن  ــد و در ای ــگاه ها می ش ــای دانش ــه فض ــوط ب ــش اول مرب ــد. بخ ــم ش ــطح تنظی چندس

بــاره نکتــه ای کــه وجــود دارد، ایــن اســت کــه علی رغــم آمــار بــالای فارغ التحصیــان مــا 

ــی  ــت، زمان ــران اس ــار دخت ــم در اختی ــر ه ــت برت ــا دس ــه در آنه ــف ک ــته های مختل در رش

کــه بــه خروجــی ایــن آمــار نــگاه می کنیــم، می بینیــم دربــاره به کارگیــری ایــن دختــران و 

فارغ التحصیــان دانشــگاه ها بــا خــأ جــدی مواجــه هســتیم. مســاله ای کــه اینجــا وجــود 

دارد ایــن اســت کــه بایــد رصــد جــدی از ایــن خروجی هــا و از وضعیــت و شــرایط آنها داشــته 

باشــیم تــا بدانیــم در هــر بخــش اصــا چــه تعــداد نیــرو نیــاز داریــم و وقــت و تــوان و هزینــه 

نخبــگان کشــور و افــرادی کــه 4 ســال از بهتریــن زمــان جوانــی خودشــان را بــه تحصیــل 

اختصــاص می دهنــد، بایــد چگونــه و کجــا بــه کار گرفتــه شــود.« 

ــه  ــتای ب ــت در راس ــن ظرفی ــا ای ــرد ت ــورت بگی ــدی ص ــر ج ــد فک ــه بای ــر اینک ــد ب ــا تاکی او ب

کارگیــری زنــان در حیطه هــای مختلــف باشــد، گفــت: »بایــد دیــد بــرای حضــور زنــان در 

ــزی  ــه برنامه ری ــر چگون ــطوح دیگ ــازی و س ــری و تصمیم س ــف تصمیم گی ــای مختل رده ه

شــده اســت. رصــد ایــن حــوزه باعــث شــد تــا مــا بــه ایــن موضــوع برســیم کــه بایــد آمایــش 

دقیقــی از ایــن فضــا در جایــی مثــل شــورای فرهنگــی و اجتماعــی زنــان در شــورای انقــاب 

ــا اینهــا در چنیــن  ــان را متناســب ب ــا بتوانیــم نظــام مســائل زن فرهنگــی داشــته باشــیم ت

ــرد:  ــح ک ــینی تصری ــم.« حس ــه کان بریزی ــرای آن برنام ــم و ب ــدی کنی ــی اولویت بن فضای

»نکتــه دیگــری کــه مــا مطــرح کردیــم ایــن اســت کــه شــورای اجتماعــی زنــان بــه عقیــده ما 

در تمــام ســال هایی کــه گذشــته هیــچ رویکــرد تحولــی نداشــته و افــرادی در ایــن جایگاه ها 

قــرار گرفتنــد کــه بــه هــر حــال یــا خروجــی تحولی نداشــتند یــا خروجــی فعالیــت آنهــا به ما 

نرســیده اســت. در ایــن جلســه انســیه خزعلــی نیــز حضــور داشــت و بــه حرف هــا واکنــش 

نشــان داد و در ظاهــر از ارتبــاط بیشــتر بــا مــا اســتقبال کــرد. البتــه خواســته مــا ایــن بــود 

کــه ایــن جلســات بیشــتر شــود.« 

مســئول خواهــران اتحادیــه دفتــر تحکیــم وحــدت دربــاره واکنــش خســروپناه بــه مطالبــات 

خــود گفــت: »او هــم مطالبــه مــا در راســتای تنظیــم ســندی بــرای آمایــش فارغ التحصیان 

رشــته های مختلــف و مهندســی و علــوم انســانی را تاییــد کــرد. همچنیــن مــا بــه ایــن مهــم 

هــم اشــاره کردیــم کــه شــورای فرهنگــی و اجتماعــی زنــان بایــد نقــش اصیــل خــودش را در 

راهبــری کان حــوزه خانــواده و زنــان بازیابــی کنــد تــا مــا شــاهد ایــن نباشــیم کــه بــا آمــد و 

رفــت دولت هــا رویکــرد مــا نســبت بــه یک ســری از مســائل تغییــر کنــد و تکلیــف مــا نســبت 

ــوص  ــی به خص ــای عمیق ــق ضربه ه ــن طری ــا از ای ــد؛ ت ــخص نباش ــان مش ــائل زن ــه مس ب

در بزنگاه هــا خــورده و نقــش منفعلــی از جهــت حاکمیــت در ایــن فضــا داشــته باشــیم.« 

او خاطرنشــان کــرد: »نکتــه آخــر دربــاره بــه کار گیــری و ارتباط گیــری مراکــز تحقیقاتــی و 

پژوهشــکده ها و اندیشــکده ها بــود و عنــوان کردیــم مــا نیــاز داریــم در حــوزه زنــان تقویــت 

شــویم و از نتایــج دقیــق آنهــا در راســتای احصــای نظــام و مســائل حــوزه زنــان و خانــواده و 

برنامه ریــزی بــرای ایــن موضوعــات بتوانیــم اســتفاده کنیــم.« 

  تداوم ارتباط دانشجویان با شورا در قالب هیات های اندیشه ورز 
محمدمهــدی احمدی قلعه جوقــی، دبیــر واحــد تشــکیات و امــور شهرســتان های اتحادیــه 

جامعــه اســامی دانشــجویان دربــاره ایــن جلســه گفــت: »مطالبــی را دربــاره ســند تحــول 

ــاره  ــت و درب ــتور کار شوراس ــه در دس ــم ک ــرح کردی ــی مط ــاب فرهنگ ــی انق ــورای عال ش

ــازی  ــا مردمی س ــاط ب ــد. در ارتب ــی داده ش ــه توضیحات ــیدیم ک ــوع پرس ــن موض ــه ای نتیج

آموزش وپــرورش هــم کــه خســروپناه جلســاتی را بــا نخبــگان و فعــالان مردمــی و فرهنگــی 

ــواب  ــه ج ــه البت ــیدیم ک ــات پرس ــن جلس ــی ای ــاره خروج ــوالاتی را درب ــم س ــتند ه داش

مشــخصی در رابطــه بــا ایــن موضــوع داده نشــد.«  او اظهــار داشــت: »در رابطــه بــا 

ــی  ــدارس غیردولت ــه م ــم ک ــوان کردی ــت و عن ــز صحب ــرورش نی ــازی آموزش و پ خصوصی س

ــائل  ــه مس ــه اینک ــه ب ــا توج ــد . ب ــت نمی کن ــان تربی ــاب، انس ــای انق ــر ارزش ه ــر ب ناظ

مطروحــه زیــاد بــود بــه برخــی از مســائل پاســخی داده نشــد.« دبیر واحــد تشــکیات و امور 

ــا  شهرســتان های اتحادیــه جامعــه اســامی دانشــجویان افــزود: »خســروپناه در ارتبــاط ب

بحــث ســند تحــول کــه از ســوی دانشــجویان مطــرح شــد، عنــوان کــرد ما 4 ســتاد تشــکیل 

ــه ورز در  ــات  اندیش ــک هی ــتان ی ــر اس ــه ه ــت ک ــه اس ــن گون ــه ای ــاختار آن ب ــه س ــم ک دادی

حیطــه علــم و فنــاوری تشــکیل داده و دبیــر هــر هیــات هــم بــا دبیــر ســتاد علــم و فنــاوری 

شــورا در ارتبــاط اســت.« خســروپناه همچنیــن در بخشــی از صحبت هایــش عنــوان کــرد 

کــه عملکــرد شــورا در حیطــه علــم و فنــاوری موفــق بــوده امــا در فرهنــگ عملکــرد موفقــی 

ــی آن  ــات و ارزیاب ــن جلس ــودن ای ــه دار ب ــاره ادام ــان درب ــدی در پای ــت. «  احم ــته اس نداش

عنــوان کــرد: »مطالبــه دانشــجویان نیــز ادامــه دار بــودن ایــن جلســات بــود و پیشــنهاد شــد 

صحبت هــا بــه صــورت رفــت و برگشــتی باشــد. البته خســروپناه نیــز خواســتار ادامــه چنین 

جلســاتی بــود امــا قرار اســت نحــوه ارتبــاط بیشــتر از طریــق هیات هــای اندیشــه ورز تعریف 

 شــود. چنیــن جلســاتی نیــز تعــدد و موضوعــات مشــخصی دارنــد تــا بتــوان خروجــی از آن 

برداشــت تــا تشــکل های دانشــجویی نقــش حلقــه میانــی خــود را ایفــا کننــد.« 

  تحقق نقشه جامع علمی: میانگین 60 درصد
ــد  ــانی و درص ــوم انس ــازی عل ــاره اسامی س ــه درب ــن جلس ــروپناه در ای ــین خس عبدالحس

تحقــق آن گفــت: »فقــط 10 درصــد از اسامی ســازی علــوم انســانی محقــق شــده اســت. 

ــئولیت هایی  ــورا مس ــت در ش ــرار اس ــود. ق ــرا می ش ــانی اج ــوم انس ــش عل ــی در بخ تغییرات

را بــه افــرادی کــه تمــام وقــت در ایــن بخــش فعالیــت می کننــد، واگــذار شــود.« خســروپناه 

ــی  ــورای فرهنگ ــرد ش ــردن عملک ــوال ب ــر س ــت و زی ــن نشس ــده در ای ــادات مطرح ش انتق

اجتماعــی زنــان و خانــواده شــورای عالــی انقــاب فرهنگــی را بی انصافــی دانســت و عنوان 

کــرد: »اعضــای ایــن شــورا در برهــه ای و بــا وجــود حاکمیــت فرهنــگ فمینیســتی در برخــی 

مســئولان کــه به دنبــال تصویــب برخــی لوایــح بودنــد و گاهــی کل دولــت علیــه آنهــا بودند، 

بــا دســت خالــی، ایســتادگی و از ارزش هــای انقــاب اســامی و حریــم زن مســلمان دفــاع 

کردنــد.«  دبیــر شــورای عالــی انقــاب فرهنگی گفــت: »هنــگام شــروع کار در این شــورا و به 

دنبــال تاکیــدات رهبــر معظــم انقــاب در ابتــدا دو کار را، یکــی به روز رســانی نقشــه جامــع 

علمــی و دیگــری ســند تحــول آموزش وپــرورش در دســتور کار قــرار دادم کــه ایــن در حــوزه 

نقشــه جامــع علمــی نیازمنــد شناســایی اقدامــات انجام شــده در طــول 1۳ ســال گذشــته 

بــود. تحقیــق میدانــی و بررســی منصفانــه ســند نقشــه جامــع علمــی کشــور نشــان داد که 

۶0 درصــد از میانگیــن کل ایــن ســند تحقــق یافتــه اســت، به طوری کــه بعضــی از بندهــای 

ایــن ســند تــا ۸0 درصــد اجــرا شــده اســت.«

دانشگاهدانشگاه f a r h i k h t e g a n o n l i n e

وقتی در دهه  های ابتدایی قرن چهاردهم برای تلمذ نزد »میرزاآقا امامی« 

رفت، شـــاید خودش نیز تصور نمی  کرد روزی بـــه یکی از بزرگ ترین و 

تاثیرگذارترین هنرمندان ایران زمین تبدیل شود. سال 1۳0۸ به دنیا آمد 

و از محضر بزرگانی چون »میرزاآقا« و»عیسی بهادری« بهره برد؛ نقاشانی 

که نقش بســـزایی در احیای هنرهای ســـنتی ایران داشـــتند. محمود 

فرشچیان هم بسان دیگر کودکان شیفته هنر به سبک استاد- شاگردی 

پای صحبت ها و آموزش های اســـتادان خود نشست و آنچه را معلمان 

او ســـینه به ســـینه آموخته بودند، به همان شیوه فرا گرفت. فرشچیان 

در ادامه به اروپا رفت و ســـال ها دود چراغ خورد. پس از بازگشـــت، آثار 

درخشـــانی چون »ضامن آهو«، »عصر عاشـــورا« و »شمس و مولانا« را 

خلق کرد. در آخرین روز از مهر ســـال 1۳۹۷ دانشگاه آزاد به پاس عمر 

پرثمر او دانشـــگاه هنرهای اسامی- ایرانی استاد فرشچیان را به جمع 

واحدهای خود اضافه کرد تا هنر نادره این هنرمند برجسته را به شکلی 

آکادمیک و در قالب دروس دانشـــگاهی به نسل  های بعد منتقل کند. 

چندی پیش شـــورای عالـــی انقاب فرهنگی به عنـــوان بالاترین مرجع 

تصمیم  ســـازی در علوم، فرهنگ و هنر کشور، شیوه  نامه دانشگاه آزاد را 

تصویب کرد و به دانشگاه فرشچیان مجوز داد و از مهر امسال دوستداران 

نقاشـــی و نگارگری می  توانند با مدرک دانشـــگاهی از این مرکز آموزشی 

فارغ التحصیل شوند و دیگر نیازی نیست یک عمر منتظر بمانند تا شاید 

مانند خود اســـتاد، روزی نشـــان افتخار جهادگر عرصه فرهنگ و هنر را 

دریافت کنند!

بنابراین مهر امســـال را شاید بتوان نقطه عطفی در آموزش هنر در کشور 

دانست. امسال اولین سالی است که رشته نگارگری در دفترچه انتخاب 

رشـــته به شیوه استاد- شـــاگردی گنجانده شده و دانشجویان می توانند 

با انتخاب این رشـــته در دانشـــگاه آزاد استاد فرشـــچیان ادامه تحصیل 

دهند. ادامه تحصیلی که تفاوت غیرقابل کتمانی با حضور در کاس های 

رشـــته های نقاشی و نگارگری دیگر دانشـــگاه ها خواهد داشت و همین 

مســـاله می تواند سرآغازی برای تربیت نســـل جدیدی از هنرمندان بنام 

برای این مرز و بوم بوده و درمقابل هم الگویی برای تغییر ســـبک آموزش 

رشته های هنری در ســـطح کان آموزش عالی قلمداد شود. اتفاقی که 

درصورت تحقق، بارقه های امید را برای تربیت هنرمندانی در تراز جهانی 

بیش از پیش خواهد کرد. 

آن طور که محمدحسین ایمانی خوشخو، دبیر شورای هنر شورای عالی 

انقاب فرهنگی به »فرهیختگان« گفته فعا قرار است اجازه اجرای این 

نظام به دیگر دانشـــگاه ها داده نشود و این سبک فقط در دانشگاه آزاد 

اجرا شـــود. البته به گفته او بعد از برطـــرف کردن نقاط ضعف احتمالی 

رشته های دیگر نیز به رشـــته نگارگری اضافه می شود، بنابراین از سال 

آینده می توان منتظر رشته های دیگری بود که به دفترچه انتخاب رشته 

اضافه می شوند. در این گزارش سراغ برخی اعضای شورای عالی انقاب 

فرهنگی و اساتید مطرح رفتیم تا برایمان از نقش این دانشگاه و اجرای 

شیوه استاد– شاگردی در تربیت هنرمندان آینده بگویند. 

فاطمهطاریبخش
خبرنگار گروه دانشگاه 

 داوطلبان کنکور هنر نخستین بار امکان تحصیل نگارگری به شیوه استاد-شاگردی را دارند

 واحد فرشچیان 
الگوی اجرای نظام استاد-شاگردی

ساراطاهری
خبرنگار گروه دانشگاه 

محمدحسین ایمانی خوشخو، دبیر 

شـــورای هنر شـــورای عالی انقاب 

فرهنگی درباره شـــیوه نظام استاد- 

شـــاگردی توضیـــح داد: »یکـــی از 

ســـنت های خوبی که در آموزش هنر 

درطول تاریخ تمدنی ایران داشتیم، 

بحث آموزش هنر به ســـبک استاد- 

شاگردی بوده اســـت، یعنی اساتید 

شـــاگردانی را انتخـــاب و طی یک دوره زمانی زیاد این شـــاگردان را از 

لحاظ هنری، اخاقی و علمی تربیت می کردند. شـــاگردان از اســـتاد 

می آموختند و شاخص های خوب را دریافت می کردند و خود بعدا جای 

استاد می نشستند.« 

او با تاکید بر اینکه شـــیوه استاد- شـــاگردی در کشور ما سابقه بسیار 

طولانی دارد، اضافه کرد: »حدود ۸ سالی است که در کمیته های مختلف 

شـــورای عالی انقاب فرهنگی تاش کرده ایم به روش استاد- شاگردی 

در نظام آموزش عالی رسمیت دهیم. به تعبیر دیگر کاری کنیم که نظام 

آموزش عالی کشـــور این روش را قبول کند، زیـــرا ممکن بود جوانانی 

عاقه مند باشـــند با اساتید کار کنند اما درمقابل رشته های رسمی که 

در دانشگاه هاســـت و منجر به مدرک مورد تایید آموزش عالی می شود 

 انگیزه لازم را از دســـت بدهند.« دبیر شورای هنر شورای عالی انقاب 

فرهنگی اظهار کرد: »بر همین اساس بحث ایجاد نظام استاد- شاگردی 

در شورای هنر در دوره جدید به ریاست وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی 

مجددا مطرح و به شورای عالی انقاب فرهنگی ارسال و تصویب شد و 

رئیس جمهور محترم به عنوان رئیس شورای انقاب فرهنگی این طرح را 

اباغ کرد که در تاریخ آموزش هنر کشور چه قبل و بعد از انقاب بی سابقه 

است.«ایمانی خوشخو تاکید کرد: »شورای عالی انقاب فرهنگی نکاتی 

را درخصوص نظام استاد- شاگردی داشت و به همین دلیل مقداری روند 

کار طولانی شـــد اما امسال این رشته در دفترچه کنکور سال 1402 به 

واحد استاد فرشچیان دانشگاه آزاد تعلق گرفته است که بتواند در رشته 

نگارگری به شکل استاد- شاگردی دانشجو بپذیرد و این سد شکسته شد 

و امیدوارم بتواند نتایج خوبی برای کشورمان داشته باشد.« 

او در پاســـخ به این ســـوال که آیا این نظام می تواند برای دانشگاه های 

دولتی هم الگو باشـــد یا خیر، گفت: »تاکید داشتیم یک مرتبه موضوع 

را باز نکنیم، چون این نظام اولین بار اســـت که در کشور اجرا می شود، 

بنابراین الان وقت آزمون و خطاســـت و ممکن است مشکاتی در اجرا 

وجود داشته باشد، بنابراین ما از آموزش عالی خواستیم که فعا اجرای 

این نظام را به دانشـــگاه دیگر ندهد و اجازه دهند در دانشگاه آزاد اجرا 

شود و اگر نقاط ضعفی وجود دارد برطرف شود و سپس رشته های دیگری 

به جز نگارگری را نیز به آن اضافه خواهیم کرد.« 

  همه زیرساخت های آموزشی 
در واحد فرشچیان آماده است

ایمانی خوشـــخو با بیان اینکه دانشـــگاه آزاد می توانـــد الگوی دیگر 

دانشـــگاه ها در اجرای نظام استاد- شاگردی شود، تصریح کرد: »البته 

این موضوع زمان می برد، چون کار جدیدی اســـت. ما می خواهیم این 

کار به تجربه مثبت منتهی شود. وقتی آموزش عالی بر این شیوه صحه 

می گذارد، این روش می تواند در دانشـــگاه های دیگر نیز اجرا شود اما 

چون روش جدیدی است نیازمند زمان برای اجرای آن در سایر دانشگاه ها 

هستیم. البته مقدمات اجرای این نظام در واحد استاد فرشچیان حدود 

5 ســـالی است فراهم و طرح درس ها و اساتید شناخته و شیوه آموزش 

طراحی شـــده اســـت و این گونه نیســـت که ما ابتدا به ساکن دانشجو 

بپذیرم بعد بگوییم باید چه کنیم، بلکه همه زیرساخت های آموزشی در 

این واحد دانشگاهی آماده است، بنابراین وقتی از مهرماه دانشجو طی 

مراحلی انتخاب نهایی می شود همه چیز روشن است، یعنی بعد از چند 

ترم یا چند سال که کار پیش رفت این تجربیات برای دیگر دانشگاهیان 

قابل استفاده و انتقال خواهد بود.« 

  اساتید هنر در شیوه استاد- شاگردی  
انگیزه بیشتری پیدا می کنند

دبیر شورای هنر شورای عالی انقاب فرهنگی در پاسخ به سوال دیگری 

مبنی بر اینکه اجرای نظام استاد- شاگردی درنهایت چه میزان کیفیت 

آموزش هنر را می تواند افزایش دهد، توضیح داد: »اگر جست وجو کنید 

متوجه می شـــوید اساتید بنام هنری کشـــورمان و آنهایی که پا به سن 

گذاشته اند اکثرا از نظام معمولی دانشگاهی ما بیرون نیامده اند، بلکه 

تربیت یافتگان اســـاتید گذشته هستند. اگر این نظام ساماندهی شود 

فکر می کنم نظام اســـتاد- شاگردی احیا شود و اساتید  انگیزه بیشتری 

پیـــدا می کنند، زیرا ماحصل زحمت خود را در تربیت شـــاگرد خواهند 

دیـــد. جوانانی که اســـتعداد هنری دارند وقتی در محضر یک اســـتاد 

تربیت می شوند خودشـــان حس می کنند که روزبه روز از لحاظ علمی 

اخاقی و هنری با هم رشـــد می کنند و درنهایت این دغدغه ای که الان 

وجود دارد رفع می شـــود. الان اســـاتیدی در کشور داریم که به سختی 

برای آنها جایگزینی پیدا می شـــود و علی رغم همه رشته های هنری که 

در دانشگاه های مختلف وجود دارد، جایگزین کردن برای اساتید خوب 

ما امری ســـخت شده اســـت.« او بیان کرد: »به نظر می رسد این شیوه 

که در دانشـــگاه استاد فرشچیان دانشـــگاه آزاد اجرا می شود می تواند 

دغدغه جایگزینی هنرمندانی که بتوانند جای اســـاتید بنام را بگیرند و 

در آینده خودشان استاد و منشا اثر شوند، برطرف شود.«او تاکید کرد: 

»دانشـــگاه آزاد استاد فرشچیان که از دغدغه های استاد فرشچیان بود 

به همت دانشـــگاه آزاد شـــکل گرفت و الان چند سالی است که به طور 

معمول دانشجو به این واحد رفت و آمد دارد و اساتید بنام در آن مشغول 

به فعالیت بوده و کرسی دارند. بالاخره استاد فرشچیان به گردن همه ما 

حق دارند زیرا جزء استوانه های هنری و باعث افتخار کشور هستند. نام 

ایشان برای این دانشگاه این گونه نیست که صرفا زینت بخش دانشگاه 

باشـــد بلکه روش و منش ایشان در این دانشگاه شیوه عملیاتی به خود 

می گیرد و دستاوردها همان راهی است که استاد فرشچیان طی کردند 

و به آن مقام عالی رســـیدند و دنباله رو ایشان کسانی خواهند بود که از 

این دانشـــگاه فارغ التحصیل خواهند شـــد.« دبیر شورای هنر شورای 

عالی انقاب فرهنگی در پایان گفت: »چون دیدیم ممکن است تصویب 

این روش طول بکشـــد یک سری رشته ها وجود دارند که دانشجو در آن 

مشـــغول به تحصیل هستند و هنوز رشته های قبلی به شکل معمول در 

دانشگاه استاد فرشچیان تدریس می شود. البته تاش شده تا تدریس 

این رشته ها نیز با دانشکده های هنری دیگر تفاوت داشته باشد اما هنوز 

همان روش نظام آموزش هنری فعلی اجرا می شود، اما از مهرماه رشته 

نگارگری به آنها اضافه شده و به شیوه استاد -شاگردی تدریس خواهد شد 

و به تدریج بعد از چند سال این شیوه با افزودن تعداد رشته ها جایگزین 

رشته های قبلی می شود.« 

محمدعلـــی رجبی دوانـــی، عضـــو 

هیات علمی دانشـــگاه شاهد و عضو 

شورای سیاســـتگذاری دانشگاه آزاد 

واحد هنرهای اســـامی-ایرانی نیز 

درخصوص شیوه استاد-شاگردی با 

بیـــان اینکه باید بـــه خودمان و همه 

جامعه هنری که دردمندانه به دنبال 

راه درســـت هنری بودنـــد، برای این 

مســـاله تبریک بگوییم، گفت: »واقعیت این اســـت که از سال ها قبل 

می شـــد تاشی کرد تا این شـــیوه را به رسمیت بشناسند اما این اتفاق 

نیفتـــاد تا اینکه بالاخره در دولت فعلی این اتفاق افتاد و وزیر علوم این 

شیوه را تایید و آن را به دانشگاه استاد فرشچیان اباغ کرد تا این شیوه 

در این دانشگاه اجرایی شود. باید توصیه ای را هم به هنرجویانی داشته 

باشـــیم که در این دانشـــگاه تحصیل کنند و آن اینکه در شیوه استاد-

شاگردی همان طور که از اسم آن بر می آید، نگفته اند استاد و شاگردی 

و این مســـاله متفاوتی است. چراکه از قدیم تا امروز در هر کاسی که 

اســـتاد وجود دارد شاگرد هم وجود دارد؛ یعنی اینکه واژه »و« به معنای 

ســـنت هر کاسی است، اما استاد-شاگردی یعنی شاگرد باید هم پا با 

اســـتاد سیر و سلوک داشـــته و خودش را برای درک و فهم مسائلی که 

بخشی از آن با گفتار منتقل می شود اما بخش عمده آن از طریق عمل 

به دست می آید، آماده کند.« 

او ادامـــه داد: »هنرجویـــان باید بدانند برای ورود به این دانشـــگاه با 

دیگر دانشـــگاه های هنری که در آنها استادی درسی را ارائه می دهد و 

دانشجویان هم آنها را خوانده و کارهای عملی را هم انجام می دهند تا 

نمره ای را بگیرند، تفاوت وجود دارد، یعنی شـــیوه استاد-شاگردی این 

اســـت که باید دانشـــجو پا به پای استاد، با او زندگی کرده و با او مشق 

کنند و خود اســـتاد هم چنین اعتقادی دارد. یعنی اگر درس را مطرح 

می کند، آن درس مقدمه ای برای آن است که هنرجو با فکر و مطالعاتش 

در آن ســـیر کرده و آنچه در عالم هنر به ویژه هنرهای سنتی وجود دارد 

را خودش پیدا کند و این ظرفیت بسیار مهمی است.« 

عضو شورای سیاستگذاری دانشگاه آزاد واحد هنرهای اسامی-ایرانی 

تصریح کرد: »هنرجویانی که عادت کرده اند در دوره دبستان و دبیرستانی 

یک درس  را دریافت کنند و بعد همان را تحویل دهند، باید این را بدانند 

که چنین وضعیتی در در دانشگاه فرشچیان وجود ندارد و باید با اشتیاق 

و اعتقاد راســـخ به اینکه هنر نگارگری ایرانی هنری اســـت که از درون 

انســـان جوشـــیده و با طبیعت هماهنگ بوده و با این نگاه در سیر بین 

انســـان و طبیعت، هنری را بروز داده که راضی به راضی خداوند است، 

دنبال می شـــود. به عبارت دیگر اراده خداوند بر آن است که آن چیزی 

از طریق انســـان بروز کند که در جهت تکمیل و کمال باشد، به همین 

خاطر هنرجویان باید آماده امور معنوی هم باشند و بدانند این امور آنها 

را به این دریافت ها نزدیک می کند.« 

رجبی دوانی گفت: »دانشـــگاه اســـتاد فرشـــچیان کارش را با حضور 

هنرجویان مستعد و معتقد به این روش آغاز خواهد کرد و امیدواریم زیر 

ســـایه این استاد که یکی از نمونه های بارز این نوع شخصیت در تاریخ 

هنر ما هستند، بتوانیم توفیقات خوبی را پیدا کنیم.« 

او به ضرورت شـــیوه استاد-شاگردی در کشـــور اشاره و تصریح کرد: 

»مهم تریـــن ضرورت آن بود که هنر با شـــیوه هایی که تماما هم غربی 

بوده، به جایی نرسید جز اینکه در برخی موارد، بعضی از افراد خودشان 

تاش هایی را داشـــته و توجهاتی را به این حوزه داشته اند، درحالی که 

نه تنها نظام آموزشـــی به آنها مقوله ای را یاد نداده بلکه آنها را منحرف 

هم کرده است و باعث شده تا آنها از خودشان هم بیگانه شوند. البته 

این مســـاله تنها مختص ایران نیســـت بلکه در تمام عالم همین بوده 

و حتی این مهم در غرب بیشـــتر هم مطرح اســـت؛ چراکه بحث پست 

مدرن به معنـــای گذر از این وضع موجود خود نمونه مهمی برای این 

مساله است.« 

عضو هیات علمی دانشـــگاه شـــاهد افزود: »ما در کشورمان روشی را 

داشتیم که می توانستیم با استفاده به آن هرگز به چنین راه های خطایی 

نرفته و بتوانیم هنر حقیقی را شـــکل دهیم. از این رو ضرورت شـــد تا 

همان شـــیوه های درســـتی که می تواند هنر حقیقی را نشان دهد یا به 

عبارت بهتر از حقیقت عالم با ما ســـخن بگوید، استفاده کنیم از این رو 

به شـــیوه استاد- شاگردی اصرار وجود داشت تا این شیوه به عنوان یک 

شـــیوه رسمی شناخته شود. البته اساتیدی را داشتیم که خودشان در 

کاس هایشان این شیوه را آموزش می دادند اما از آنجایی که افراد مستعد 

باید به دانشگاه ها رفته و در آنجا مطالبی را فرا می گرفتند که ذهن و دل 

آنها را به جای دیگری می برد، حتی کاس چنین اساتیدی هم چندان 

اثرگذار نبود، مگر اینکه آن شـــیوه درست در یک جایگاهی درست قرار 

بگیرد. قطعا وقتی هنرجو چنین حقیقتی را فرا گرفت می تواند به سراغ 

رشته های مختلف هنری رفته و به عنوان یک نقاد به حوزه های مختلف 

نگاه کرده و آنها را مورد پرسش های هنری قرار دهد.«

دبیر شورای هنر شورای عالی انقلاب فرهنگی

دانشگاه آزاد  می تواند الگوی اجرای نظام استاد- شاگردی شود

عضو هیات علمی دانشگاه شاهد:

دانشجو در شیوه استاد-شاگردی پا به پای استاد مشق می کند 


